

### DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲအစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်း အတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘိတ်ရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘိတ်ကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘိတ်ရဲ့ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုက်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

# DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**"What about reconciliation?"**  
ဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၁ ၉၀၀၀ ၄၈၈ နဲ့ [debate@dvb.no](mailto:debate@dvb.no)ကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

# ဒီတပတ်မှာတော့ “အမျိုးသား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး ဘာလဲ၊ ဘယ်လဲ” ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်နဲ့ ဒီဗီဘီအိုကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

အမျိုးသား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးဟာ လက်ရှိအစိုးရရဲ့ ဦးစားပေးကိစ္စဖြစ်တဲ့အကြောင်း နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က အရေးကြီးတဲ့ မိန့်ခွန်းတွေမှာ ထည့်ပြောလေ့ ရှိပါတယ်။ စက်တင်ဘာလက ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံမှာ ပြောကြားခဲ့တဲ့ မိန့်ခွန်းမှာ ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲအလွန် မြန်မာပြည်ဟာ ငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး လမ်းကြောင်း ပေါ်မှာ လျှောက်လှမ်းနေတယ်လို့ ဆိုခဲ့ပါတယ်။

အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးအတွက် အရေးကြီးတဲ့ ကြိုးပမ်းချက် တစ်ခုကတော့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးကိစ္စ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးနဲ့ ပတ်သက်လို့ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံရဲ့ မူဝါဒက တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေအနေနဲ့ တပြည်လုံးအပစ်ရပ်စဲရေး စာချုပ် (NCA) မှာ စောနိုင်သမျှ စောစော လက်မှတ်ထိုးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒီကနေ့တဆင့် ၂၁ ရာစုပင်လုံညီလာခံမှာ အနာဂတ် ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုကို ဘယ်လိုပုံစံ တည်ဆောက်မလဲဆိုတာကို ဆွေးနွေးအဖြေရှာကြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။ အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး လုပ်ငန်းစဉ်ဟာ ဖွဲ့စည်းပုံကို အသစ်ပြင်ဆင်ပြီးနောက် ရွေးကောက်ပွဲကို ကျင်းပတာနဲ့ အဆုံးသတ်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် လက်တွေ့မှာတော့ ခရီးစဉ်အစဖြစ်တဲ့ အန်စီအေ သဘောတူညီချက်မှာ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့တွေ အားလုံးပါဝင်နိုင်ဖို့မှာ ခက်ခက်ခဲခဲ ညှိနှိုင်းနေရဆဲ ဖြစ်ပါတယ်။

နိုဝင်ဘာလအတွင်းမှာ မြန်မာပြည်အရှေ့မြောက်ဒေသမှာ ကချင်၊ တအာင်း - ပလောင်၊ ကိုးကန့်နဲ့ ရခိုင်လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေက နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေးလမ်းကြောင်းကို ဖြတ်တောက်ပြီး ထိုးစစ် ပြန်ဆင်လာတဲ့အတွက် အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး မျှော်လင့်ချက်တွေ မှေးမှိန်ဖို့ ဖြစ်လာပါတယ်။

“မြန်မာပြည် မြောက်ပိုင်းမဟာမိတ်အဖွဲ့” မှာ အင်အားအကြီးဆုံးဖြစ်တဲ့ KIO အဖွဲ့ရဲ့ ကြေညာချက်မှာ “တပ်မတော်က သာလွန်အင်အား အသုံးပြုကာ နှစ်ရှည်ထိုးစစ်” ဆင်နောတာကို တုန့်ပြန်တဲ့ “ကန့်သတ်စစ်” ဖြစ်တာကြောင့် အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးကို ထိခိုက်ဖို့ မရည်ရွယ်ဘူးလို့ ဖော်ပြပါတယ်။ အန်အယ်ဒီက အတိုက်အခံဘဝမှာ အသုံးများခဲ့တဲ့ “အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး” ဆိုတဲ့ စကားလုံးဟာ လက်နက်ကိုင်တိုက်ပွဲတွေကြားထဲ ကြားညှပ်လာတာ တွေလာရပါတယ်။

အန်အယ်ဒီက ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲမှာ တစ်နက်အနိုင်ရခဲ့ပေမယ့် အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးဆိုတဲ့ မူဝါဒအတိုင်း လွှတ်တော်အကြီးအကဲတွေ ရွေးချယ်တဲ့နေရာ၊ အစိုးရဝန်ကြီး ရွေးချယ်တဲ့ နေရာတွေမှာ အပြင်လူတွေကို အများစု နေရာပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် တရားဝင် လူမျိုးပေါင်း ၁၃၅ မျိုး ရှိတဲ့ နိုင်ငံမှာ အန်အယ်ဒီရဲ့ အကန့်အသတ်ရှိတဲ့ အာဏာခွဲဝေမှုဟာ ရခိုင်နဲ့ ရှမ်း အပါအဝင်

တခြားတိုင်းရင်းသားတွေ အားလုံးအတွက်တော့ ကျေနပ်လောက်တဲ့ အဖြေမဟုတ်တာတော့ သေချာပါတယ်။

အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးဆိုတဲ့စကားလုံးနဲ့ ပတ်သက်လာရင် အန်အယ်ဒီအစိုးရဟာ နိုင်ငံရေးမူဝါဒတွေမှာသာမက စီးပွားရေးမူဝါဒမှာပါ ရည်ရွယ်ချက်ရှိရှိ ထည့်သွင်းထားတာကိုကြည့်ရင် နိဗ္ဗာန်ငြိမ်းချမ်းရေးဆရာရှင် ခေါင်းဆောင်တဲ့ အစိုးရဟာ နှစ်ပေါင်းများစွာ အမြစ်တွယ်လာတဲ့ ပုံစံမျိုးစုံ ပဋိပက္ခတွေ ချုပ်ငြိမ်းဖို့ ဘယ်လောက် စိတ်စောနေသလဲဆိုတာ ပေါ်လွင်စေပါတယ်။

တကယ်တမ်း နှစ်ပေါင်းများစွာ ပဋိပက္ခမှာ ကျရောက်ခဲ့တဲ့ တိုင်းပြည်မှာ “အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး” လို့ ပြောရင် ကျယ်ဝန်းပါတယ်။ နိုင်ငံရေး အယူအဆမတူတဲ့ အုပ်စုတွေ၊ လူမျိုးအနွယ် မတူတဲ့ အုပ်စုတွေ၊ ဘာသာမတူတဲ့ အုပ်စုတွေ၊ အာဏာပါဝါမတူတဲ့ အုပ်စုတွေ၊ ဆင်းရဲချမ်းသာမတူတဲ့ အုပ်စုတွေအထိ မကျေအေးနိုင်စရာအကြောင်းတွေ ရှိနေပါတယ်။

## သူတို့အမြင်

“တည်ငြိမ်အေးချမ်းမှုအတွက် တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခတွေ ချုပ်ငြိမ်းရမှာ ဖြစ်ပါတယ်... ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုတွေ မရပ်စဲဘဲ လုပ်နေတဲ့ တွေဆိုဆွေးနွေးမှုတွေ၊ ဆွေးနွေးပွဲတွေမှာ သံသယစိတ်တွေ၊ မယုံကြည်စိတ်တွေ၊ အခက်အခဲ အနည်းငယ်ရှိတာနဲ့ လက်နက်ကိုင် လမ်းစဉ်ကိုသာ ပြန်လည် တိမ်းစောင်းသွားမယ့် စိတ်တွေနဲ့ ပြည့်နှက်နေတာ အမှန်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ဟာ ဒီမိုကရေစီစနစ်ကို လက်ခံတယ်ဆိုရင် ဒီမိုကရေစီရဲ့ ဆန့်ကျင်ဘက်ဖြစ်တဲ့ လက်နက်ကိုင် လမ်းစဉ်ပေါ်မှာ အစွဲအလန်းကြီးနေတဲ့ စိတ်တွေကို ဖြတ်တောက်ပစ်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်...” (တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်)

“တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်တွေအနေနဲ့ လက်နက်ကိုင်အင်အား မရှိတော့ဘူးဆိုတာနဲ့ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ပြည်နယ်၊ ဒေသတွေအတွက် နိုင်ငံရေးအရ ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိတဲ့နေရာမှာ အခွင့်အရေး အာမခံချက်က မရှိတော့မှာကို တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့ အားလုံးက စိုးရိမ်မှုတွေ ရှိနေကြဆဲ ဖြစ်တဲ့အတွက် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်တွေရဲ့ လက်နက်ကိုင်ဆောင်မှုကို အချိန်ကာလတခုထိ ဆက်လက်ထားရှိသွားမှာ ဖြစ်တယ်...” (နိုင်ဟံသာ၊ ညီညွတ်သော တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ ဖက်ဒရယ်ကောင်စီ - UNFC - ၃၃၅၅၅)

နေသွင်ညိုကီး